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Balaguer reclama que la 
línia fèrria de la Pobla de 
SegurarribifinsalaSeu 
L'alcaldessa de la capital de la Noguera, Lorena Gonzalez, 
demana reprendre un projecte de la Diputació de 2011 

FOTO Nurla Garct La consellera Ester Capella, ahir en la commemoració de l'arribada del tren a Balaguer 

Només onze 
dentincies per 
no plegar les 
caques de gos 
La Policia Local de Llei
da va denunciar l'any 
2023 altres quinze per
sones per no dur el gos 
amb murrió i 22 per no 
disposar de llicència de 
gos perillós. _P. 11 

Investigats 
per falsificar 
receptes de 
·psicotròpics 
Dos homes residents a la 
demarcació de Barcelona 
són investigats per usar 
el segell d'una clínica de 
Lleida per falsificar re
ceptes mèdiques. _P. 12 

El ministre 
vol blindar 
l'us del català 
a_laFranja 
Ernest Urtasun assegura 
que defensaran les llen
gües cooficials i regio
nals allà on governa el 
PP perquè no hi hagi cap 
"regressió". _P. 16 
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La línia de tren Lleida-Balaguer 
commemora el seu centenari 
L'alcaldessa de la capital de la Noguera demana. reprendre 
el projecte per connectar la Pobla de Segur amb la Seu d'Urgell 

GENÍS CASANOVAS 
Balaguer 

L'alcaldessa de Balaguer 
(la Noguera), Lorena Gon
zalez, va demanar ahir re
prendre el projecte de la lí
nia de ferrocarril que uniria 
l'actual línia entre Lleida i 
la Pobla de Segur amb la 
Seu d'Urgell. Gonzalez va 
recordar que la Diputació 
de Lleida ja va fer una pro
posta l'any 2011 a la Ge
neralitat per tal de dur a 
terme aquesta obra. 

Aquestes declaracions 
van tenir lloc, precisament, 
durant l'acte que comme
morava el centenari de 
l'arribada del tren a Bala
guer, provinent de Lleida, 
el 3 de febrer de 1914. 

Aquell mateix matí, la 
consellera de Territori, Es
ter Capella, va ser rebuda 
pel paer en cap de Lleida, 
Fèlix Larrosa, a l'estació 
Lleida-Pirineus, on la con
sellera va pujar al tren en 
direcció a Balaguer i on va 
estar acompanyada pels 
alcaldes d'alguns dels mu
nicipis on fa parada aques
ta línia centenària: Vilano
va de la Barca, Térmens 
i Vallfogona de Balaguer. 
En arribar a la capital de la 
Noguera, la consellera va 
ser rebuda per l'alcaldessa 
de la localitat i va inaugu
rar una exposició itinerant 
que repassa els 1 00 anys 
d'història de la línia Llei
da-Balaguer. 

Durant els parlaments, 
Laura Gonzalez_ va dema
nar reprendre el projecte 
que Ja Diputació de Lleida 
va presentar l'any 2011 
per unir aquesta línia amb 

A :.--

FOTO_ N.G La consellera Ester Capella va viatjar acompanyada dels alcaldes dels pobles per on passa la línia 

FOTO_ Núria Garcia L'estació de Balaguer acull l'exposició commemorativa del centenari 

l'Alt Urgell, assenyalant 
que cal evitar "greuges 
comparatius" entre els 
ciutadans i que la xarxa de 
trens és una "necessitat" i 
que "tothom ha de tenir les 
mateixes oportunitats i po
der-lo gaudir". En aquest 
sentit, la consellera de 
Territori va reconèixer que 
"no em vull anticipar a res" 
i que caldrà "esperar els 
informes tècnics i valorar 

la seva viabilitat". 

TRAM URBÀ 
L'alcaldessa de Balaguer 

també va fer una crida a 
la Generalitat a "continuar . 
donant passos endavant" 
per integrar les vies de lí
nia al tram urbà al seu pas 
per Balaguer. En aquest 
sentit, Gonzalez va indicar 
que aquest mes de febrer 
es preveu una reunió per 

avançar en aquest àmbit. 
Al "!'ateix temps, Capella 
va recordar que hi ha en
carregats una sèrie d'es
tudis per abordar aquesta 
obra i que cal esperar a 
que estiguin conclosos per 
valorar com cal procedir. 

LLEIDA-CERVERA 
La consellera de Territori 

també va anunciar que es 
preveu que durant la pri-

mera quinzena de febrer 
entrin en funcionament 
les noves freqüències de 
la línia R12 entre Lleida i 
Cervera. Aquest canvi su
posarà un augmet:~t de 40 
noves circulacions setma
nals, arribant a les 1 O per 
dia entre les dues ciutats. 
A més, Capella va assen
yalar que el cost d'aquesta 
operació anirà a càrrec del 
Govern central. 
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Història del ferrocarril a Lleida 

Balaguer va éommemorar el 
100 aniversari de l'arribada del 
tren de la Pobla al municipi, 

una infraestructura que va 
suposar una passa endavant 
en les comunicacions entre 

Lleida i Balaguer. El projecte. 
però. no es va completar i va 
quedar-se a mig camí. 

de l'arribada del tren de 

A SANCHEZ 
@aSato_94 
Lleida 

El 3 de febrer de 1924, ara 
fa 1 00 anys, s'inaugurava el 
ferrocarril entre Lleida i Ba
laguer, una infraestructura 
"importantíssima" en les 
comunicacions entre les 
dues poblacions, però que 
a la vegada es convertiria 
en un projecte "frustrat", 
segons explica l'historiador 
Jaume Barrull. L'arribada 
del tren de la Pobla a la ca
pital de la Noguera Segur 
ha viscut al llarg dels anys 
diversos esdeveniments 
que l'han marcat. 

De fet, que el ferroca
rril arribés a Balaguer va 
costar 1 O anys, i lluites i 
manifestacions pel camí. 
L'any 1912 van començar 
la construcció de la línia 
que havia d'unir Lleida 
amb el sud de França, en 
concret amb la ciutat de 
Saint-Girons, tot traves
sant els Pirineus pel port 
de Salau, al Pallars Sobirà. 
Dos anys després de l'ini
ci de les obres es produiria 
una manifestació a Lleida 
que va congregar una gran 

multitud de gent. Era el 17 
de maig del 1914 i va ser 
convocada per l'aleshores 
diputat a les Corts espan
yoles, Francesc Macià. 

El motiu de la protesta 
fou per exigir al govern el 
compliment de les lleis que. 
emparaven la construcció 
de la línia, reprendre les 
obres aturades i la subhas
ta de les que faltaven fins à 
la frontera francesa. "Des-

a.Bala uer 

prés d'arribar a Balaguer, 
tirar cap amunt va ser en
cara més lent i més dificul
tós i al final es va quedar a 
mig camí del que havia de 
ser. Per tant, era un gran 
projecte que, òbviament, al 
quedar-se curt és un pro
jecte frustrat", sosté Ba
rrull. Tot i això, l'historiador 
lleidatà considera que fou 
un projecte necessari per
què "connectar Balaguer 

F OTO Ar ,._¡,, ,.. ntoni t Jebot 
Arribada a Balaguer, amb 
la multitud_ esperant-lo a 
peu de l'estació 

amb Lleida en una època 
en què automòbils privats 
eren una cosa insignifi
cant i que, si ho havies de 
comparar amb els cotxes 
de línia de l'època, efecti
~ament era una via impor
tant" . Però no va ser fins 

al 1951 que va arribar a la 
meitat del seu destí inicial, 
la Pobla de Segur, una ve
gada es va descartar defi
nitivament la seva extensió 
fins a Saint-Girons. Tot i 
que les obres es van re
prendre tres anys després 
de la multitudinària mani
festació a Lleida, la gran 
dificultat de l'orografia, que 
només es podia salvar amb 
la construcció de ponts i 
túnels, i la falta de recursos 
econòmics, van fer que el 
tram entre els municipis-de 
Balaguer i Cellers no s'in
augurés fins al 1949 per 
arribar el 1951 a la Pobla, 
on el projecte va acabar 
morint. 

L'arribada del tren de la 
Pobla a Balaguer fou un 
projecte en el qual la so
cietat lleidatana del mo
ment va dipositar molta 
il·lusió i esperança per al 
desenvolupament del sec
tor econòmic i industrial de 
les comarques lleidatanes. 
Respecte a la seva impor
tància, Barrull recorda que 
el ferrocarril va ser un tema 
"recurrent" en les campan
yes electorals de l'època 
"com més modernament 
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FOTO Arxu A 
Centenars de persones en 
la inauguració de la línia a 
l'estació de Balaguer, l'any 
1924 

ho és el Segarra-Garri
gues". "Fins i tot va ha
ver-hi algun diari específic 
que parlava i comentava 
com havia de ser el ferro
carril", afegeix Barrull. 

UNA EXPOSICIÓ I UN 
LLIBRE 

Fa 1 O anys, amb motiu 
del 90 aniversari de la in
auguració del ferrocarril, 
el Museu de la Noguera 
va preparar una exposi
ció retrospectiva sobre la 
línia que va proposar un 
recorregut per la història 
d'aquest ferrocarril a tra
vés de diversos panells 

r r ~ E A dalt, imatge de Macià a la manifestació per 
reivindicar la línia el1914; i a baix, l'estació de ferrocarril de Lleida als anys 25-30 

explicatius, imatges, docu
ments, plànols i maquetes. 

Van destacar les insíg
nies, el xiulet i la llanter
na del cap d'estació de 
Balaguer, dues maquetes 
ferroviàries, i un segell edi
tat per Correus amb mo-

tiu de l'estrena de la línia 
Lleida-Balaguer. D'altra 
banda, Antoni Nebot va 
publicar l'any 2014 el llibre 
'El tren de la Pobla Història 
gràfica del ferrocarril No
guera Pallaresa'. Es tracta 
d'un exemplar que ofereix 
al lector 335 imatges, la 
majoria inèdites d'aquest 
trajecte d'uns 90 kilòme
tres que uneix el pla amb la 
muntanya. 

Per commemorar el cen
tenari de l'arribada del 
ferrocarril a Balaguer, Co
rreu.s va ubicar ahir al matí 
una oficina filatèlica tem
poral al vestíbul de l'es
tació de Balaguer amb la 
imatge d'una aquarel·la de 
l'estació de Balaguer del 
dibuixant Marçal Abella i 
Brescó, i el sobre comme
moratiu, tots dos confec
cionats per a l'ocasió. 
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OPINIÓ 

• EDITORIAL 

El tren de la Pobla: un segle, nous reptes 
El 3 de febrer del 1924 va arribar a Balaguer el 
primer comboi del tren de la Pobla, una línia que 
havia d'arribar fins a la població francesa de 
Saint Girons i que al final es va quedar al Pallars. 
Aquest ferrocarril n'ha viscut de tots colors des 
que va començar a circular. Mentre va funcio
nar la fàbrica de ciment de Xerallo i l_a lnpacsa 
de Balaguer les mercaderies van donar vitalitat 
a una línra que a poc a poc es va anar quedant 
sense passatgers en la mateixa proporció que 
es desinvertia en el trajecte. Als anys 80 el tren 
de la Pobla va viure una de les situacions més 
dures. Amb l'amenaça de tancament sobre la 

taula i una manifestació a Balaguer que deia 
"Volem el tren!" es va aconseguir salvar. Final
ment se'n va fer càrrec Ferrocarrils de la Gene
ralitat, que durant uns anys va operar conjunta
ment amb Renfe fins que va assumir la totalitat 
de la línia. Després d'uns anys incerts, que van 
merèixer una altra manifestació en defensa del 
tren (aquest cop a la Pobla) el Govern va fer una 
aposta ferma per aquesta línia. Es van comprar 
nous trens i, en paral-lel, el Patronat de Turisme 
de la Diputació de Lleida li donava un ús lúdic 
amb el Tren dels Llacs. Alhora el corredor Llei
da-Balaguer, amb l'increment de freqüències, 

incrementava viatgers en un crescendo que es 
manté any rere any. Cal tenir en compte també 
que aquesta és una línia que ajuda al reequili
bri territorial i que és l'únic nexe d'unió per fer
rocarril entre Lleida i el Pallars Jussà. I arribats 
en aquest punt. Amb un projecte estabilitzat i 
amb una aposta clara pel tren, és el moment de 
reprendre noves fites. Segurament el tren ja no 
arribarà mai a Saint Girons però sí que pot arri
bar a la Seu d'Urgell, com va demanar el 2011 
la Diputació de Lleida i com demanaven ahir 
els alcaldes. Aquest hauria de ser l'objectiu pel 
tombant d'aquest primer segle d'història. 

• l~ltt,IE IGOPOLYS 
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SEBASTIÀ 
TAMARIT 

Cabrel, 'depuis toujours' 
MACEDÒNIA DE PERA 

Als anys 70, a la "Sala" d'Ulldemolins, un local par
roquial, atrotinat però entranyable, posat a disposició 
del jovent, tenies dues opcions "oficials": jugar a ping
pong o escoltar música (la tercera era intentar lligar, 
que no era el meu cas). Recordo que, tot fotent-li a la 
pala, sovint sonava el La quíero a morir d'en Francis 
Cabrel, una cançó que •. com les de la resta de versions 
en castellà de tota aquella trepa de cantants forans, 
no m'agradava gaire. Amb el temps, però, he après a 
estimar la música del cantant francès, i tinc una petita 
coJ:Ieccró dels seus discs. Dijous passat, convidat per 
l'amic Jordi, vaig culminar aquest tardà coup de coeur 
a Barcelona, on Cabrel va oferir un magnífic concert 

davant una parròquia curiosament formada, en la seva 
majoria, per joves francesos. El que no va ser tan sor
prenent fou el repertori, excels, que a més de l'esmen
tada cançó va incloure clàssics com l'emotiva Petite 
Marie, dedicada a la seva dona; L'Encre de tes yeux o 
Je t'aímais, je t'alme, je t'aimerai, exquisides cançons 
d'amor; La Corrida, un contundent al·legat antitaurí, o 
aquest tema ple de sensibilitat que és Octobre, el meu 
preferit. Per cert, parlant de corridas, qui s'hagués me
rescut un parell de banderilles -i no parlo de tapes- és 
el cretí (francès, no de Creta) que teníem al seient del 
darrere, un ·galifardeu que no parava de parlar i cridar. 
Què h_i farem, la perfecció no existeix. 
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